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ACTA DE LA JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE LA DEMARCACIÓ DE TARRAGONA DEL 
COL·LEGI D’ARQUITECTES DE CATALUNYA CELEBRADA EL DIA 29 D’ABRIL DE 2024 
 
 
En data 29 d’abril de 2024, a les 19:05 hores, es constitueix en segona convocatòria la Junta 
General de la Demarcació de Tarragona del Col·legi d’Arquitectes de Catalunya a la seu social 
del carrer de Sant Llorenç, 20-22, que presideix Jordi J. Romera Cid, acompanyat de la secretària 
Maria Almirall Ferrerons, que coordina el desenvolupament de l’ordre del dia, i de la tresorera, 
Anna Bastús Guinovart. Assisteix a la sessió el degà del COAC, Guim Costa Calsamiglia. 
 
Hi assisteixen els col·legiats membres de la demarcació de Tarragona del Col·legi que es 
ressenyen a continuació: 
 
Aleix Cama Torrell (col. 49.301-5) 
Albert Franquès Alsina (col. 72.362-2) 
Ramon Garreta Puig (col. 44271-2) 
Pau Jansà Olivé (col. 17.321-5) 
Celia Navarro Romero (col. 44.143-0) 
Joan Tous Gomà-Camps (col. 26.867-4) 
 
 
La secretària de la demarcació, Maria Almirall, obre la sessió de la Junta General Ordinària de la 
Demarcació de Tarragona del Col·legi d'Arquitectes de Catalunya. Aquesta, als efectes de la 
protecció de dades, adverteix que la sessió s’està gravant  amb registre de veu i d’imatge. 
Pregunta si algun dels assistents té algun vot delegat, i cap dels assistents manifesta tenir-ne. 
Excusa l’absència del vocal de la Junta Directiva Víctor Pujol Hugas, que no ha pogut assistir per 
motius personals. Demana als assistents que s’identifiquin en el moment de cada intervenció, 
com a col·legiats. 
 
Tal i com consta a la convocatòria, l’ordre del dia d’aquesta sessió és el següent: 
 
1r Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la Junta General Ordinària de la Demarcació 
celebrada el dia 28 de novembre de 2023. 
2n Informe de la Junta Directiva. 
3r Lectura i aprovació, si s’escau, de la Memòria del 2023. 
4t Lectura i aprovació, si s’escau, del compte d’explotació i de la liquidació del pressupost 2023. 
5è Torn obert de paraules. 
 
 
PUNT 1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la Junta General Ordinària de la 
Demarcació celebrada el dia 28 de novembre de 2023. 
 
L’acta de la sessió anterior, que es va celebrar el 28 de novembre de 2023, ha estat posada a 
disposició dels col·legiats, raó per la qual els assistents excusen a la secretària de llegir-la.  
La secretària informa que no s’ha rebut cap al·legació respecte a la mateixa.  
No havent-hi cap intervenció, la secretària sotmet a votació la lectura i aprovació de l’acta de la 
Junta General Ordinària de la Demarcació de Tarragona celebrada el 28 de novembre de 2023, 
que s’APROVA per unanimitat. 
 
 
PUNT 2. Informe de la Junta Directiva. 
 
Pren la paraula Jordi Romera, president de la demarcació, que agraeix la presència del degà així 
com dels assistents. 
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Inicia la seva intervenció informant que l’any passat va iniciar-se amb un ingressos de visat un 
20% per sota de la previsió d’ingressos. No obstant, es va portar a terme un pla de contenció 
que ha servit per fer un tancament en positiu. Actualment s’està un 20% per sobre de la previsió 
de visat. 
 
Continua la seva intervenció explicant els diferents esdeveniments que s’han portat a terme. 
 
Pel que fa a la Biennal, amb una participació de 46 propostes, els va acompanyar a l’acte 
l’arquitecte Pep Llinàs, en representació de la Fundació Alejandro de la Sota, i el degà Guim 
Costa. 
 
Pel que fa a la Festa dels Arquitectes (Festa Patronal) explica que es va fer a l’edifici a l’Institut  
Pere Mata i que va ser un èxit d’assistència. 
 
Destaca l’elaboració de la Guia de Reus en la que portaven temps treballant i el considera un 
gran document. 
 
Vinculat a la Biennal es va portar a terme l’exposició de la mateixa. 
 
També es va fer una publicació de la Revista AT25, un número interessat i equilibrat, adreçat a 
parlar de l’arquitectura vinculada als drets de la natura. 
 
Es va portar a terme una jornada organitzada amb la demarcació de Lleida i la de l’Ebre sobre 
energies renovables, amb un gran nivell d’assistència i de qualitat dels ponents. 
 
Canviant de registre, informa que consten com arquitectes que visen 352, i hi ha 362 apuntats al 
servei d’assessorament tècnic. Això vol dir que hi ha més persones apuntades al SAT que 
persones que visen, el que vol dir que és un servei molt valorat. 
 
Informa que l’any passat van adquirir el local de l’antiga cooperativa, el local d’Arquia, i l’estan 
arreglant perquè sigui un espai molt funcional, que es pugui llogar, que pugui ser de formació. 
Això permet alliberar l’espai de formació. Informa que, arrel de la mort de Josep Maria Jujol Jr, 
ell va testar i va deixar al Col·legi no només el fons que tenia a casa seva, sinó casa seva i tot el 
que hi ha dins. D’aquí la necessitat de disposar d’espai per dipositar i custodiar aquest material, 
un espai que estigui al costat de l’Arxiu.  
La intenció és mostrar aquest espai el dia de la Festa Patronal, i que els assistents el puguin 
conèixer. Igualment en aquest acte s’explicarà el paper que ha tingut el Col·legi amb l’arquitecte 
Jujol, així com el que s’ha fet i es farà per posar en valor la seva figura. 
 
Pren la paraula el degà del COAC, Guim Costa. 
Diu que es planteja la trobada com una xerrada amb els arquitectes per poder compartir neguits 
i necessitats que s’hagin de treballar de manera conjunta. 
Considera que s’està en un moment delicat de la professió, on no es valora la feina que fan els 
arquitectes.  
Explica que la Junta basa la feina en quatre eixos principals, programàtics: la Fundació, traslladar 
els informes d’idoneïtat tècnica per tot el territori de Catalunya, facilitar l’exercici professional en 
tots els àmbits i endreçar tota la qüestió de la informàtica del Col·legi (TIC).  
Pel que fa a la Fundació, explica que es tracta d’una eina important perquè en ser sense ànim 
de lucre, els arquitectes es poden apropar a la societat d’una manera diferent, intentant 
capitalitzar el seu prestigi professional. Informa que tenen tres eixos de finançament diferents als 
que s’han tingut fins ara com poden ser: l’empresa privada, la Comissió Europea i les 
Administracions Públiques. Diu que serem un altaveu del que fem els i les arquitectes per a la 
societat i per a les Administracions Públiques. 
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Pel que fa als Informes d’Idoneïtat Tècnica (IIT). Explica que és un informe que fa el Col·legi 
d’Arquitectes i que també poden fer altres entitats, que acompanya als projectes per certificar 
que aquell projecte compleix amb habitabilitat, accessibilitat, incendis i Codi Tècnic. Qui emet 
l’informe té responsabilitat sobre el mateix. L’objectiu marcat és, de la mateixa manera que a 
Barcelona funciona fa deu anys, intentar que funcioni a través d’una plataforma única pels 946 
municipis de Catalunya perquè als arquitectes municipals els arribi un projecte que ja passat pel 
Col·legi d’Arquitectes i tingui al costat un IIT que certifiqui que el projecte està ordenat i que 
compleix amb el que ha de revisar l’IIT. Per aquestes IITs tindrem la competència de les altres 
ECAs. 
Aquests dos primers eixos, Fundació i IITs, són de canvi i de futur. 
 
Pel que fa a l’eix d’Exercici professional, informa que s’està treballant en el Plec de condicions 
administratives i econòmiques per facilitar-ho als arquitectes.  
També estant intentant que totes les eines de que es disposa per facilitar els projectes estiguin 
el més actualitzades possible.  
 
L’altre eix és el TIC. Explica que es va heretar una situació complicada que considera que han 
pogut gestionar bé. Informa que s’ha contractat una empresa que treballa amb altres col·legis 
per fer el nou programa de Visat i preveu que a final d’any es podrà tenir un programa nou i 
actualitzat.  
 
Pel que fa a la Fundació, explica que fa un any es va aprovar una Carta d’intencions a 
l’Assemblea amb 178 vots favorables, 4 abstencions i cap vot desfavorable. Des d’aquell moment 
s’han posat a treballat en una Taula amb representants de l’Assemblea i membres de Junta i s’ha 
anat avançant molt.  
 
Finalitza la seva intervenció informant que s’està treballant amb la Generalitat, concretament amb 
l’Oficina de Gestió empresarial, que ha fet una plataforma única per tramitar els expedients 
d’activitat, i ara s’està treballant per tenir una plataforma única per tramitar llicències per tots els 
municipis. 
 
El degà obre el torn de paraules. 
 
Intervé Ramon Garreta, que comenta que li sembla molt interessat el tema dels informes 
d’idoneïtat tècnica atès que per ell és nou. Pregunta en relació a la Bioconstrucció. Diu que amb 
el PTC (bloc de terra comprimit) tenen la UNE, però que amb el tema del tapial i de l’adobe hi ha 
una normativa que està a l’Institut Eduardo Torroja que està al calaix. Com que aquí no es disposa 
de normativa per aquestes tècniques específiques, es diu que l’arquitecte pot certificar, basant-
se en normativa d’altres països, que funcionarà bé. Pregunta si els IITs contemplaran i aprovaran 
el tapial o l’adobe en un futur. 
 
El degà del COAC, Guim Costa, respon que ho estan treballant intensament amb l’arquitecte 
Albert Cuchí i amb el Green Building Council. Són conscients que s’ha de fer la translació de per 
transposar la normativa europea a la normativa espanyola. És coneixedor que l’Institut Torroja té 
aquest tema entre mans i estant intentant agilitzar-ho perquè està anant molt lent. Pel que fa a 
les IITs, quan estigui, també estarà inclòs, atès que es tracta d’un informe de qualitat del projecte 
que amb la responsabilitat de qui el signa t’assegura que el projecte compleix accessibilitat, 
habitabilitat, codi tècnic. 
 
 
PUNT 3. Lectura i aprovació, si s’escau, de la memòria del 2023. 
 
La secretària inicia l’explicació de la memòria de l’any 2023 parlant de la institució. 
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Informa que es va acabar l’any 2023 essent 639 arquitectes col·legiats a la demarcació de 
Tarragona, essent un 69% homes i un 31% dones, i 562 exercents, 72 no exercents i 5 exercents 
no residents. Hi ha 54 societats col·legiades, de les quals 49 són exercents. 
Explica quina és la composició de la Junta Directiva escollida, quina és la retribució anual de la 
junta, i mostra en pantalla el nom dels 18 representants de l’assemblea. 
Explica que el personal laboral de la demarcació el conformen 9 persones (5 treballen a temps 
complert i 4 a temps parcial), essent 5 dones i 4 homes. 
 
Com a destacats de l’any passat són el que ha explicat anteriorment el president i que són els 
que es projecten en pantalla: en primer lloc la XIII Biennal Alejandro de la Sota Mostra 
d’Arquitectura de Tarragona, l’objectiu de la qual és distingir les obres més significatives 
construïdes en el bienni 2021-2022 en l’àmbit territorial de la Demarcació (comarques de l’Alt 
Camp, el Baix Camp, el Baix Penedès, la Conca de Barberà, el Priorat i el Tarragonès). Van ser 
un total de 46 obres participants en les diferents categories i el 12 de desembre es va fer el 
lliurament de premis. 
Com a segon destacat menciona la Festa Patronal, que va tenir lloc el dia 2 de juny, la qual es 
va celebrar conjuntament amb la conferència a conferència de l’arquitecte Anton Pàmies, a 
l’Institut Pere Mata de Reus.  
El tercer destacat està la Presentació de la Guia d’Arquitectura de Reus, que va tenir lloc el 15 
de desembre de 2023. 
El quart destacat és l’exposició de la XIII Biennal Alejandro de la Sota – Mostra d’Arquitectura de 
Tarragona, que es va poder veure del 12 de desembre de 2023 al 19 de gener de 2024 a la Sala 
d’Exposicions de la Demarcació. 
El cinquè destacat és la publicació d’un nou número (25) de la revista AT Arquitectes de 
Tarragona: ‘Beyond humans / Més enllà dels humans’, de les directores Maria Rius i Elisenda 
Rosàs. 
 
La secretària continua la seva intervenció informant de les activitats que es fan amb els nous 
col·legiats. Explica que l’any 2023 s’han continuat realitzant totes les col·legiacions de manera 
telemàtica, i que anualment es fa un sopar de benvinguda amb els nous col·legiats, on també 
assisteixen els membres de la Junta Directiva per poder-se conèixer millor i compartir 
experiències. 
 
Pel que fa a l’oferta formativa durant l’any 2023 s’han organitzat 10 activitats formatives i que els 
alumnes matriculats han estat 209. Els cursos i jornades han estat: Curs de rehabilitació 
energètica: una intervenció a mida, Curs de càlculs senzills i aspectes constructius bàsics per al 
projecte d’estructures i fonaments (CE), Curs d’amidaments, pressupostos i certificacions ITeC, 
Curs avançat de revit online (7a edició), Curs d’estalvi energètic i disseny de sistemes de 
climatització, Curs de generació d’arxius GML inspire, Jornada renovables-Paisatge-Urbanisme, 
Curs de reparcel·lació, Curs de Generació d’arxius GML inspire (2a edició), Curs d’aprofundiment 
al CE3X. 
 
Pel que fa a la borsa de treball hi consten 123 inscrits. Informa que s’està intentant actualitzar i 
buscar una nova manera d’interrelació amb els col·legiats a través de la borsa. Recorda que cal 
actualitzar les dades. 
 
Pel que fa al Servei d’Assessorament Tècnic (SAT), servei que es dona des de la demarcació, 
l’any passat es van atendre 607 consultes. 
 
La secretària informa que també hi ha altres serveis com el de suport jurídic, el fiscal i laboral, i 
el servei de reclamació d’honoraris. 
 
Pel que fa a l’Oficina de Concursos, explica que es porta des dels Òrgans Centrals, i que 
qualsevol col·legiat que detecti algun punt a al·legar d’algun concurs els hi comuniqui i la 
demarcació en donarà trasllat a l’Oficina perquè els serveis jurídics de la mateixa ho analitzin.  
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Pel que fa a les dades de visat, informa com segueix: l’any passat van visar 352 col·legiats (2,5% 
menys que l’any 2022), 990 expedients visats (12,9% menys que l’any 2022), 1.124 habitatges 
nous (7,0 menys que l’any 2022), 366.722 m2 de superfície total visada (6,2% menys que l’any 
2022), 257.149 m2 de superfície visada d’obra nova/ampliació (3,7% menys que l’any 2022), 
105.800 m2 de superfície visada de reforma/rehabilitació (9,1% menys que l’any 2022). 
 
La secretària continua la seva intervenció explicant les trobades que durant l’any es fan amb 
altres col·legis professionals (Taula de Col·legis Professionals) i que serveixen per, a banda de 
vetllar pels seus interessos col·lectius, aportar punts de vista i capacitats professionals en totes 
aquelles qüestions que tinguin a veure amb el desenvolupament de la ciutat i del territori. 
 
Pel que fa a l’acció cultural de l’any 2023, s’han portat a terme 23 actes culturals. Per ordre 
cronològic els actes han estat els següents: Exposició Jujol a Montferri, Exposició-Conferència 
Centre Cultural Niemeyer, Visita guiada a la seu (21/01), Vermut d’obra Autoritat Portuària, Taula 
Rodona Antic Preventori de la Savinosa, Visita guiada a la seu (18/03), Conferència Xevi Bayona, 
Exposició-Conferència Arquitectes en Construcció, Conferència HArquitectes, Exposició-
Conferència Arquitectures Buides, Exposició Conferència El material de lo construido, Exposició 
Parc del Port, Vermut d’obra, Àgora Com jubilar-se, Conferència “Sistemes i Contexte”, 
Conferència Cierto Estudio, Exposició XIII Biennal Alejandro de la Sota, Presentació Guia de 
Reus. 
 
En relació a les publicacions dutes a terme són les següents: Guia d’Arquitectura de Reus, 
Revista AT25 Beyond Humans/Més enllà dels Humans, Catàleg XIII Biennal Alejandro de la Sota. 
 
Pel que fa a l’activitat de l’Arxiu Històric i Fotogràfic i la Biblioteca de la demarcació, destaquen 
els 419 expedients consultats a l’Arxiu i les 24.514 volums disponibles a la biblioteca.  
 
Pel que fa a la comunicació s’han enviat 176 correus informatius, hi ha hagut 80 aparicions en 
premsa, respecte a les xarxes social hi ha 1.043 seguidors a Facebook i 1.416 a Instagram, i 
s’han realitzat 115 publicacions al web. 
 
La tresorera, Anna Bastús, explica en relació al Pla Patrimonial, que s’han realitzat 4 
intervencions als edificis de Tarragona, 3 a la seu del col·legi de Tarragona i 1 a altres espais que 
gestiona la demarcació.  
Respecte a les obres incloses al Pla Patrimonial, es reprèn el projecte, que va quedar aturat al 
2022, per a renovar la climatització de la sala d’actes, la substitució de la unitat exterior de 
climatització de les oficines, i l’adequació de l’arxiu històric. 
A la seu de Reus, s’ha tramitat el certificat d’eficiència energètica per començar amb la instal·lació 
de les plaques fotovoltaiques per així utilitzar-les a la seu de Tarragona. 
Pel que fa a les inversions, el 30 de març del 2023 es va comprar el local del carrer de les Coques 
i a finals d’any s’ha començat la instal·lació tècnica d’audiovisuals, el canvi de lluminàries, i el 
projecte per a fer una sala multidisciplinar amb nous equipaments i mobiliari. 
També s’ha acabat de pintar l’entrada i la xapa de la nova porta automàtica de la seu. A més a 
més s’ha instal·lat una pissarra interactiva a l’aula de formació i un projector a la sala d’actes.  
A la seu de Reus, es substitueixen les fonts de llum de les lluminàries per equips led més eficients. 
 
La secretària explica el Projecte Magnet que desenvolupen la demarcació de Tarragona del 
COAC i l’Escola d’Arquitectura de la URV, impulsat per la Fundació Jaume Bofill en col·laboració 
amb el Departament d’Ensenyament. Es duien a terme diverses activitats a l’escola Maria Fortuny 
de Reus. 
Explica el projecte de voluntariat #APADRINAUNAAULA que està promogut per la Demarcació 
en col·laboració amb el ‘Projecte Magnet’, que busca donar visibilitat a la professió de l’arquitecte 
i apropar l’arquitectura a les aules, a partir de noves estratègiques pedagògiques i de treball per 
projectes. 
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La secretària sotmet a votació l’aprovació de la memòria del 2023, que s’APROVA per unanimitat. 
 
 
Dona la paraula a la tresorera, Anna Bastús. 
 
 
PUNT 4. Lectura i aprovació, si s’escau, del compte d’explotació i liquidació del 
pressupost 2023. 
 
Es mostra el compte de resultats de l’exercici 2023, on es pot veure que el pressupost de 2023 
es liquida amb un superàvit de 71.848€.  
Els ingressos del 2023 han estat inferiors als previstos en el pressupost a causa de la davallada 
en el visat que es va començar a fer palesa a meitats del segon trimestre i que es va mantenir 
fins a finals d’any. 
El tancament és en positiu degut principalment a la contenció de les despeses pels resultats 
negatius del visat, la reducció de la despesa prevista per la catalogació de l’arxiu Jujol i la 
davallada de preu del subministrament elèctric. Les despeses de personal són superiors a causa 
de la regularització salarial dels anys 2022 i 2023 segons conveni col·lectiu d’oficines i despatxos. 
La partida per inversions es liquida de manera molt similar al pressupost amb la instal·lació de 
l’equipament audiovisual per a la nova sala multidisciplinar del local de les Coques.  
 

 
 
A continuació mostra el gràfic de l’evolució dels ingressos i de l’evolució del pressupost. 
Pel que fa a l’evolució dels ingressos, la tipologia i distribució dels ingressos per quotes i drets 
d’intervenció ha anat variant en els darrers anys en relació amb les Bases Pressupostàries 
acordades d’acord amb criteris polítics, amb aplicació de percentatges lineals i que feia ús d’un 
fons de compensació per aquelles demarcacions que en base en aquests criteris de distribució 
no tenien suficient volum d’ingressos. 
Pel que fa a l’evolució del pressupost, amb la implementació de la comptabilitat analítica, la 
distribució dels ingressos de quotes i visats també segueixen criteris analítics de manera que la 
Demarcació ingressa d’acord amb el que genera i el marge de benefici establert, sense que 
aquesta necessiti cap mecanisme de compensació per poder equilibrar el pressupost. 
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Abans d’entrar en detall, la tresorera Anna Bastús mostra un gràfic de l’històric de la liquidació 
del pressupost.  
 

 
 
A continuació mostra el gràfic de la liquidació de 2023, on hi ha una comparativa entre el 
pressupostat i la liquidació.  
 

 
 
La tresorera mostra el resum de la liquidació de 2023 amb els ingressos i les despeses amb la 
distribució per àrees. 
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La tresorera mostra la variació de pressupost i la liquidació de 2023.  
 

 
 
Seguidament mostra en detall, com es fa habitualment, la divisió del pressupost en seccions i 
per àrees. Es compara el pressupost dels anys 2023 i 2024 en dues columnes, de despeses i 
d’ingressos, i la variació entre ambdós i les seves partides. 
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Per finalitzar mostra la liquidació d’inversions de 2023. 
 

 
 
La secretària dona pas a les intervencions sobre el compte d’explotació i liquidació del pressupost 
2023. 
 
No havent-hi intervencions, la secretària sotmet a votació l’aprovació del compte d’explotació i 
liquidació del pressupost 2023, que s’APROVEN per unanimitat. 

 
A continuació es dona pas al torn de paraules. 
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PUNT 5. Torn obert de paraules. 
 
El president informa que s’està treballant en temes interessants que s’aniran explicant en el 
temps. Manifesta que li sap greu que hi hagi tant pocs assistents, perquè l’assistència els serveix 
per tenir el feedback dels companys. Agraeix l’assistència als presents. 
 
 
En no haver-hi més peticions de paraula la secretària dona per acabada la Junta General 
Ordinària a les 20:25h. 
 
 
 
 
 
 
           La Secretària                                                                                  VP El President 
 
   Maria Almirall Ferrerons                                                                       Jordi J. Romera Cid 
 
 
 


